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2-5 октября 2003г. в Ереване Венецианская комиссия Совета Европы, Конференция конституционных судов стран молодой демократии и Конституционный Суд Республики Армения провели международную конференцию по проблемам ограничений прав человека и практике конституционных судов в данном вопросе. Эксперты Венецианской комиссии, представители конституционных судов из семнадцати стран основное внимание уделили следующим вопросам:

1) современные тенденции развития конституционализма и конституционные основы ограничений прав человека;

2) конституционные требования по ограничению прав человека на основе закона;

3) международная правовая основа ограничений прав человека;

4) правовые позиции Европейского суда по правам человека в отношении ограничений отдельных прав и свобод;

5) опыт конституционного правосудия отдельных стран по оценке ограничений прав человека;

6) "конфликтующие права", механизмы взаимосогласования интересов; 

7) оценка правоприменительной практики, необходимость конституционных и законодательных изменений с целью укрепления гарантий защиты прав человека;

8) особенности и границы ограничений прав человека в экстремальных условиях и др.

Нет необходимости раскрывать подробности весьма активной и полезной дискуссии, а также анализировать представленные подходы в докладах и сообщениях, имея в виду, что все они публикуются в данном специальном выпуске международного Альманаха. Хочу выделить только некоторые аспекты данной проблематики, имеющие, на наш взгляд, принципиальное значение для эффективной реализации права человека на конституционное правосудие. Это относится, в первую очередь,  к системе критериев оценки ограничений прав человека, к основным конституционным принципам и конституционно установленным границам этих ограничений-не только в условиях динамичного развития общества, но и в связи с чрезвычайными ситуациями. 

Обеспечение верховенства Конституции, последовательная реализация в общественной практике основных принципов правового государства, прежде всего, предполагают наличие конституционно установленных и надежно реализуемых  гарантий защиты прав человека. В каждом своем решении конституционные суды, как правило, в первую очередь, отвечают на вопросы: насколько защищены права и свободы человека и насколько учтены при этом требования конкретных конституционных положений и принципов международного права? При выработке  своей правовой позиции конституционные суды всегда сталкиваются с необходимостью определения четких критериев оценки ограничений прав человека в демократическом обществе, и данный вопрос, его всестороннее обсуждение, на наш взгляд, является наиболее актуальным с позиции теории и практики конституционного правосудия. 

Несомненно, что в условиях интенсивного углубления международной интеграции и правовой глобализации  система конституционного контроля каждой страны, в свою очередь, должна соответствовать определенным общим критериям. Выявление последних, научный анализ и формирование системы конституционного контроля непрерывного функционирования в области защиты прав и основных свобод человека - безотлагательная необходимость. Не случайно, что все выступающие на конференции, проведенной в Ереване, подчеркнули актуальность и важность данного вопроса. Более того, ХIII Подготовительная Конференция конституционных судов европейских стран 16-17 октября на Кипре после долгих обсуждений именно эту тему, как самую актуальную, избрала для рассмотрения в конгрессе 2005 года. Очевидно, что всестороннее рассмотрение данной проблематики на уровне Конференции европейских конституционных судов на основе представленных национальных докладов, обобщение богатого практического опыта, выявление новых реалий и требований системы европейских  конституционных ценностей,  имеет  огромнейшее значение  для дальнейшего развития конституционного правосудия. 

Тенденции развития современного конституционализма убедительно показывают, что  на конституционном уровне в качестве критериальных основ необходимо установить, что:

1) основные права человека и гражданина являются непосредственно действующими правами, определяют смысл, содержание и применение законов, деятельность законодательной и исполнительной власти, местного самоуправления и обеспечиваются правосудием;

2) основные права могут быть ограничены только в установленных Конституцией и нормами международного права рамках и на основе закона;

3) ограничения должны быть соразмерными  и пропорциальными, вытекать из принципов и содержания системы ценностей демократического - правового государства;

4) ограничения не должны искажать суть конкретного права, ограничивать или препятствовать осуществлению основных прав;

5) необходимо конституционно гарантировать защиту основных прав и свобод, в т.ч. закрепляя в Конституции  право человека  на конституционное правосудие.

В свою очередь, основным критерием оценки конституционных гарантий защиты прав человека является конституционное установление принципа верховенства права. Вместе с этим  определяющее значение имеет также конституционное закрепление реальных механизмов реализации этого принципа. 

Мы глубоко убеждены, что конституционное правосудие требует определенный климат конституционной демократии. А это возможно, когда сама Конституция базируется на принципы правового, демократического государства и содержит необходимые и достаточные механизмы внутриконституционной самозащиты. Роль конституционного правосудия заключается именно в эффективной реализации этих механизмов при толковании, раскрытии правового содержания конституционных норм и принципов.  

Системный подход к данной проблеме требует, в первую очередь, четкое конституционное определение совокупности тех прав и свобод, которые не подлежат ограничению, а также тех, рамки ограничений которых определены Конституцией или нормами международного права. Необходимо также органическое сочетание подходов национальных правовых систем и европейского права в данном вопросе.

Требуют особого подхода и всестороннего рассмотрения также вопросы, связанные с ограничением прав человека в чрезвычайных ситуациях. Проблема заключается не только в установлении механизмов функционирования и функциональных полномочий отдельных конституционных институтов, но и в определении эффективно действующей системы  противовесов и сдержек, обеспечивающих последовательность, совместимость  и полноту реализации перечисленных нами критериев ограничения прав и свобод. 

Результаты обсуждения данной проблематики, публикуемой в Альманахе 2003 года, а также предусмотренной на уровне Конференции европейских конституционных судов, дадут возможность выработать единую систему критериев оценки ограничений прав человека не только в практике конституционного правосудия, но и в широкой правоприменительной и законотворческой практике.  

*    *    *
Участников Конференции принял Президент Республики Армения Роберт Кочарян, а также была организована встреча в Национальном Собрании Республики Армения.

На Конференции с приветственным словом выступил Председатель Национального Собрания Республики Армения Артур Багдасарян. Подчеркивая актуальность темы Конференции не только в практике правосудия, но и для законодательной деятельности, Артур Багдасарян пожелал Конференции плодотворной работы.

Участники Конференции посетили Первопрестольный Святой Эчмиадзин.

Их принял Католикос Всех Армян Гарегин II.

 THE  PIVOTAL  QUESTION OF THE 

CONSTITUTIONAL  LAW IS ON THE AGENDA

GAGIK HARUTYUNYAN  

 the President of the Constitutional Court of the Republic of Armenia, 

Doctor of Law, Professor
The Venice Commission, the Conference of the Constitutional Courts of the states of new democracy and the Constitutional Court of the Republic of Armenia held the International Conference on the problems of limitation of human rights and the practice of constitutional courts in this issue, which took place on October 2 - 5 2003 in Yerevan. The experts of the Venice Commission, the representatives of constitutional courts from 17 countries have mostly focused their attention on the following questions;

1. modern tendencies of development of the constitutionalism and the constitutional bases of limitation of human rights;

2. constitutional requirements on limitation of human rights on the basis of law;

3. international legal base of restrictions of human rights;

4. legal positions of the European Court on Human Rights regarding the limitation of separate rights and freedoms of different countries; 

5. the experience of constitutional justice for assessment of restriction  of human rights;

6. “conflicting rights”” the mechanism of mutual agreement of interests;

7. assessment  of law - implementing in practice  the necessity  of constitutional  and legislative changes with the view of strengthening the guarantees of human rights protection;

8. features and frameworks of human rights restrictions in extreme conditions and others.

There is no need to speak about the details of rather active and useful discussion, and also to analyze the submitted approaches in the reports and messages, as all the reports and messages will be published in the special issue of the international Almanac. I would like to distinguish only some aspects of the given issue that are, in my opinion, of great importance for the effective realization of the human rights in the constitutional justice. First of all, it concerns the system of criteria for assessment of the human rights restrictions, the main constitutional principles and constitutionally established frameworks of these limitations - not only in the conditions of dynamic development of a society, but also in the cases of the extreme situation.

The guarantee of the supremacy of the Constitution, consistent realization of the basic principles of a rule of law state in the public practice, first of all, suppose the existence of constitutionally established and reliably realized guarantees of the protection of human rights. As a rule, the constitutional courts in each decision, first of all, answer the questions; how much are the human rights and freedoms protected and how much are taken into account the requirements of the concrete constitutional provisions and principles of international law?

Elaborating own legal position, the constitutional courts always collide with the necessity of definition of precise criterions for assessment of the human rights restrictions in a democratic society, and the thorough discussion of given question, in my opinion, is more actual from the position of the theory and practice of the constitutional justice.

It is doubtless, that in the conditions of the intensive deepening of international integration and legal globalization, the system of the constitutional control of each country, in its turn, should correspond to the definite general criterions. Revealing of laters, scientific analysis and formation of the system of constitutional control of continuous functioning in the field of protection of human rights and fundamental freedoms are of urgent necessity. It is not accidental, that all reporters of the Yerevan conference, have emphasized the urgency and importance of the given question. Moreover, the XIII Preparatory Conference of the constitutional courts of the European countries,  (October 16-17, Cyprus) after long discussions chose this theme as the most actual for the consideration in the Congress scheduled for 2005. It is obvious, that all-round consideration of the given problem at a level of the Conference of the European constitutional courts on the basis of submitted national reports, the summary of the rich practical experience, the revealing new reals and requirements of the system of the European constitutional values, are of great importance for the further development of the constitutional control.

The tendencies of development of modern constitutionalism convincingly show that at the constitutional level, it is necessary to establish  that:

1) fundamental human and citizens’ rights are directly acting rights, which define the sense, contents and application of the laws, the activity of legislative and executive powers, local self - government and are provided by justice;

2) the fundamental rights can be restricted only within  the frameworks established by the Constitution, norms of international law and on the basis of the law;

3) the restrictions should be proportional, proceeded from the principles and contents of the system of values of the democratic – rule of law state;  

4) the limitations should not distort the essence of the concrete rights, limit or prevent the realization of the fundamental rights;

5) it is necessary to guarantee human rights protection by the Constitution, including fixing in the Constitutions the human rights on the constitutional justice.

In turn, the main criterion for the assessment of the constitutional guarantees of human rights protection is the constitutional establishment of the principle of the supremacy of law. Together with it, the constitutional fixing of real mechanisms of realization of the principle has also decisive significance.

We are deeply convinced that the constitutional justice requires certain climate of the constitutional democracy. And it is possible, when Constitution is based on the principles of democratcy and rule of law state and contains necessary and sufficient mechanisms under constitutional self-defense. The role of the constitutional justice comprises  effective realization of these mechanisms at interpretation, disclosing the legal contents of the constitutional norms and principles.

The system approach to the given problem needs, first of all, the precise constitutional definition of totality of those rights and freedoms, which are not subject to restriction, and also those, the frameworks of restrictions of which are determined by the Constitution or the norms of international law. The organic combination of the approaches of national legal systems and European law is also necessary.

The questions regarding the restriction of the human rights in extreme situations also need tho rough discussion and special approach. The problem is not only in the establishment of mechanisms of functioning and functional powers of separate constitutional institutes, but also in the definition of effectively working system of checks and balances, ensuring the consistency, compatibility and completeness of realization of the mentioned criterions of restriction of the rights and freedoms.

As a result of discussion the abovementioned problem, published in the Almanac 2003, and also stipulated at the level of the Conference of the European courts, will make possible the elaboration of the unique system of criterions for the assessment of restrictions of the human rights not only in practice of the constitutional justice, but also in wide law implementing and law creating practice.

*    *    *

Mr. Robert Kocharyan, the President of the Republic of Armenia received the participants of the Conference. A meeting was also organized in the National Assembly of the Republic of Armenia.

Mr. Arthur Baghdassaryan, the President of the National Assembly made a greeting speech at the Conference. Attaching great importance and urgency of the theme not only for the practice of justice, but also for law creating activity, he wished productive work to the Conference.  

The participants of the Conference visited to the Mother See of Holy Echmiadzin and were received by Garegin B, the Catholicos of all Armenians. 

